

Department : Agricultural Extension And Rural
Field of study : Agricultural Extension And Rural
Scientific Degree : M.Sc.
Date of Conferment : May 15 , 2018
Title of Thesis : **THE ROLE OF AGRICULTURAL EXTENSION IN THE DEVELOPMENT OF RURAL WOMEN IN SOME VILLAGES OF IBB GOVERNORATE OF THE REPUBLIC OF YEMEN**
Name of Applicant : Eman Ahmed Abdu Saif
Supervision Committee:
- Dr. Dorria M. Khairy : Prof. of Agricultural Extension, Fac. of Agric., Menoufia Univ.
- Dr. A. E. Radwan : Prof. of Agricultural Extension Fac. of Agric., Menoufia Univ.
- Dr. E. S. A. Shahien : Prof. of Agricultural Extension Fac. of Agric., Menoufia Univ.

ABSTRACT: *The aim of this study was to identify the Role of agricultural extension in rural women development in some villages of Ibb- province in Yemen by identifying the personal, social and economic characteristics of Rural Respondents in some villages of the province, and to identify the degree of awareness of Rural women about activities offered to them by Agricultural Extension, and find out the degree of benefit from those activities and attitude of Rural women toward those activity , then study the relationship between the perception and the degree of benefit of Rural Respondents from activities of agricultural extension, also this study aimed to identify the most important problems and obstacles that limit development of Rural women and Rural areas in general*

- *The study was conducted by using a random sampling technique involved a total of 200 respondents in some villages in Ibb-Government Yemen.*
- *Data were collected by using predesigned questionnaire, then data tabulated, and statistically analyzed using IBM personal computer with Statistical*
- *Package of Social Science (SPSS), data were analyzed descriptively number and percentage, variance, Correlation and Regression analysis.*
- *The study show significant relationships between some of variables namely Age, Educational level, social participation and mass media.*
- *Training, participation, age and educational level these variables explain 31% of the variance of perception of rural women by using regression analysis.*

Key words: *Agricultural extension, development of rural women .*

عنوان الرسالة: دور الإرشاد الزراعي في تنمية المرأة الريفية في بعض قرى محافظة إب- الجمهورية اليمنية

اسم الباحث : إيمان أحمد عبده سيف

الدرجة العلمية: ماجستير فى العلوم الزراعية

القسم العلمي : الإرشاد الزراعي والمجتمع الريفي

تاريخ موافقة مجلس الكلية : 15 مايو 2018

لجنة الإشراف: أ.د / درية محمد خيرى أستاذ الإرشاد الزراعي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

أ.د/ أحمد الهندي رضوان أستاذ الإرشاد الزراعي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

أ.د / عصام سيد أحمد شاهين أستاذ الإرشاد الزراعي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

المخلص العربي

استهدفت هذه الدراسة التعرف على دور الإرشاد الزراعي في تنمية المرأة الريفية في بعض قرى محافظة إب- بالجمهورية اليمنية من خلال التعرف على الخصائص الشخصية والاجتماعية والاقتصادية للمبجوثات الريفيات في بعض قرى المحافظة، و التعرف على درجة إدراك النساء الريفيات للأنشطة الإرشادية التي يقدمها الإرشاد الزراعي لهن ، ومعرفة درجة إستفادة واتجاه النساء الريفيات نحو تلك الانشطة ، ومن ثم دراسة العلاقة بين الإدراك للمبجوثات الريفيات ودرجة الاستفادة من الأنشطة الإرشادية التي يعرضها الإرشاد الزراعي، كما استهدفت الدراسة التعرف على اهم المشاكل والمعوقات التي تحد من تنمية المرأة الريفية والمناطق الريفية بشكل عام.

- وقد اعتمدت الدراسة على جمع البيانات باستخدام استمارة الاستبيان التي تم تصميمها لهذا الغرض وقد أخذت عينه عشوائية مقدارها 200 من النساء الريفيات في بعض القرى في محافظة إب بالجمهورية اليمنية.
- واعتمدت الدراسة على التحليل الوصفي واستخدام النسب المئوية والتكرارات ومعاملات الارتباط، والتحليل الانحداري.
- وأظهرت النتائج أن المتغيرات المستقلة وهي المستوى التعليمي، والمشاركة الاجتماعية ، ووسائل الإعلام والانفتاح الثقافي.
- كما أن المتغيرات المتمثلة في التدريب والمشاركة والعمر والمستوى التعليمي تساهم في شرح 31% من التباين في درجة ادراك المرأة الريفية للأنشطة الإرشادية التي يقدمها الإرشاد الزراعي.